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Dedicated to the families of all the dead and injured, particularly those who died before knowing even a fraction of the truth.
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Glossary


NOTE: As used throughout the book, the terms ‘Catholic’ and ‘nationalist’ should be regarded as interchangeable. Likewise ‘Protestant’ and ‘unionist’. The term ‘loyalist’ generally refers to those who supported the main paramilitary groups (the UDA and UVF) and the term ‘republican’ likewise to the main republican paramilitary group (the Provisional IRA).






B Specials: Members of the Ulster Special Constabulary (USC) – a part-time force disbanded in 1970.


CID: Criminal Investigations Department of the RUC.


CIÉ: Córas Iompair Éireann – public transport company in the Republic.


Dáil/Dáil Éireann: The main house of the parliament of the Republic of Ireland (Oireachtas).


DUP: Democratic Unionist Party – the more radical of the two main unionist parties.


ECHR: European Court of Human Rights.


Fianna Fáil: Irish political party originally formed from those who opposed the Treaty with Britain signed in December 1921.


Fine Gael: Irish political party originally formed from those who supported the Treaty of 1921.


GAA: Gaelic Athletic Association (in Irish, Cumann Lúthchleas Gael), an influential amateur sporting and cultural organisation with over one million members, sometimes accused by unionists of being political as it supports the Irish language, music and dancing. Until 2001 it banned members of the RUC or British Army from membership.


Garda Síochána: The police force of the Republic of Ireland.


Glenanne: The name of a townland (see below) in South Armagh, where a farmhouse belonging to RUC Reservist James Mitchell was situated. ‘The Glenanne Gang’ was the name used to describe the group of UVF men, RUC officers and UDR soldiers who colluded in murders across Counties Armagh, Tyrone, Down and across the border in the mid-1970s.


GOC: General Officer Commanding the British Army in Northern Ireland.


HET: Historical Enquiries Team – a police unit established to review all conflict-related deaths, answerable to the chief constable of the PSNI.


INLA: Irish National Liberation Army – a republican paramilitary group formed in 1975 from Official IRA members and left-wing republicans.


Internment: Incarceration without trial, used in Northern Ireland from 9 August 1971 for (mainly republican) suspects.


IRA: Irish Republican Army – a republican paramilitary group, also known as the ‘Provos’, formed in 1970 following a split with the Official IRA.


IRSP: Irish Republican Socialist Party – considered to be the political wing of the INLA.


JFF: Campaign group ‘Justice for the Forgotten’.


MI5: British security service responsible for domestic counter-intelligence.


MI6: British security service responsible for foreign counter-intelligence.


NAI: National Archives of Ireland.


NAUK: National Archives of the United Kingdom.


NIO: Northern Ireland Office.


Orange Order: Formed in 1876 (named after King William of Orange) to defend Protestant interests, including the reformed faith and the union with Britain, and to oppose Irish independence. Catholics are barred from membership.


PFC: Pat Finucane Centre – investigates abuses by state forces and advocates on behalf of families bereaved in the conflict. Named after Pat Finucane, in whose murder the British state and loyalists colluded, the centre believes, like him, in using the rule of law to vindicate human rights.


PIRA: Provisional Irish Republican Army (see IRA above).


PRONI: Public Record Office of Northern Ireland.


PSNI: Police Service of Northern Ireland (changed from RUC in 2001).


RHC: Red Hand Commando – a section of the UVF.


RTÉ: Raidió Teilifís Éireann – Ireland’s national television and radio broadcaster.


RUC: Royal Ulster Constabulary – the police force in Northern Ireland from 1 June 1922 to 4 November 2001.


SAS: Special Air Service – an elite regiment of the British Army specially trained for covert operations.


SCRT: Serious Crime Review Team – set up to re-examine conflict-related deaths.


SDLP: Social Democratic and Labour Party – a nationalist political party supporting a united Ireland achieved through non-violence.


SEPs: Surrendered enemy personnel.


Sinn Féin: Republican political party, considered to be the political wing of the Irish Republican Army (IRA).


SMG: Sub-machine gun.


SOCO: Scenes of Crime Officer, who logs forensic and ballistic information.


Special Branch: Specialist intelligence-gathering unit of the RUC.


SPG: Special Patrol Group of the RUC – an elite anti-terrorist unit.


Taoiseach: The prime minister of the Republic of Ireland. Translates into English as ‘chief’.


TAVR: Territorial Army Volunteer Reserve.


TD/Teachta Dála: Member of Dáil Éireann, the Irish parliament.


Townland: A term used in Ireland to describe a small geographical division of land.


UDA: Ulster Defence Association, formed in 1970 and not declared illegal until 1992; the organisation used the cover-name of Ulster Freedom Fighters (UFF) to claim sectarian killings.


UDR: Ulster Defence Regiment – a mainly Protestant, locally recruited regiment of the British Army formed in 1970 and regarded as the successor to the B Specials (see above).


UFF: Ulster Freedom Fighters (see UDA, above).


ULCCC: Ulster Loyalist Combined Co-ordinating Committee. This replaced the Ulster Army Council and comprised representatives of the UDA, UVF, Red Hand Commando, Vanguard Service Corps/Ulster Volunteer Service Corps, Down Orange Welfare, Loyalist Association of Workers and Orange Volunteers.


UTV: Ulster Television – Northern Ireland TV channel.


UUP: Ulster Unionist Party. Until recently, the larger of the two main unionist parties.


UUUC: United Ulster Unionist Council.


UVF: Ulster Volunteer Force, formed on 1 January 1913 and reorganised as the Ulster Special Constabulary before being reformed in 1966 as the UVF. Declared illegal on 28 June 1966,1 it was de-proscribed on 14 May 1974 (the order came into effect on 23 May) in a failed attempt by the British government to wean the organisation off violence and into politics, and then re-proscribed on 3 October 1975. It sometimes used ‘Protestant Action Force’ as a flag of convenience.


UWC: Ulster Workers’ Council – an ad-hoc group of loyalist paramilitaries and unionist politicians which organised strikes and roadblocks to defeat (successfully) the 1974 Sunningdale Agreement on power-sharing and the Council of Ireland.


VCP: Vehicle checkpoint.


Vanguard: Vanguard Unionist Progressive Party (VUPP), known as Ulster Vanguard. Militant unionist party of the 1970s under the leadership of William Craig. Its paramilitary wing was the Vanguard Services Corps.
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Timeline of Attacks


1972


12 July: Paul Beattie shot dead by the IRA in Portadown; Jack McCabe and William Cochrane killed in McCabe’s Bar, Portadown


15 July: Felix Hughes, Portadown, killed by loyalist gunmen


21 July: Bloody Friday – twenty-two bombs detonated by the IRA in Belfast


31 July: Three republican bombs in Claudy kill nine


22 Aug: Nine killed by an IRA bomb in Newry


27 Aug: Éamonn McMahon disappears – his body is found four days later


4 Oct: An attack on the Connolly house, Portadown, leaves Patrick dead and Mary and Christopher injured


23 Oct: UDR/TAVR King’s Park base in Lurgan raided for arms by the UVF


1 Dec: Two killed and 127 injured in two loyalist car bombs in Dublin


20 Dec: Alphonsus McGeown shot and killed


28 Dec: The UVF bombs Belturbet, Clones and Pettigo


1973


18 Jan: Joseph Weir killed in Portadown


20 Jan: A bomb blast in Dublin kills Thomas Douglas


9 March: Patrick Turley shot in Portadown, but survives


5 August: Bernadette and Francis Mullan shot dead and their two-year-old son wounded near Moy; former UDR man Isaac Scott shot dead at Belleeks


22 Aug: Seán McDonnell shot dead in Newry


28 Aug: Two loyalist bombs explode in Armagh injuring twenty


23 Oct: The UVF raids Fort Seagoe, Portadown, for arms


28 Oct: Francis McCaughey seriously injured by a loyalist bomb planted on his family’s farm and dies on 8 November


29 Oct: Pat Campbell shot dead at his home in Banbridge


12 Nov: Three bombs detonated in Armagh and one in Quinn’s Bar, Dungannon, by loyalists


1974


6 Jan: Tommy Toland shot and injured in Lurgan


17 Jan: Daniel Hughes killed in an attack on Boyle’s Bar, Cappagh


11 Feb: Attempted murder of Marian Rafferty and Thomas Mitchell


19 Feb: Attack on Traynor’s Bar leaves Patrick Molloy and Jack Wylie dead


5 March: A UVF bomb attack on a house in Mourne Crescent, Coalisland, injures nine


7 May: James and Gertrude Devlin shot dead, Coalisland


17 May: Three bombs detonated in Dublin and one in Monaghan killing thirty-four in total


16 Sept: The UVF bombs a factory in Pomeroy, killing Michael McCourt


27 Oct: Anthony Duffy abducted and shot dead by the UVF in Portadown


7 Nov: The IRA bombs the King’s Arms pub in Woolwich, killing two


20 Nov: Patrick Falls killed in Aughamullan


21 Nov: The IRA bombs the Mulberry Bush and Tavern in the Town pubs, Birmingham, killing twenty-one


29 Nov: Bombs detonated in Hughes’ Bar, Newry, fatally injuring John Mallon, and McArdle’s Bar, Crossmaglen, wounding Thomas McNamee, who died a year later


1975


10 Jan: Republican John Francis Green shot dead


10 Feb: Attack on Hayden’s Bar, Gortavale, leaves Arthur Mulholland and Eugene Doyle dead


19 Feb: James Breen shot and killed


6 March: Edward Clayton killed by a car bomb


1 April: Dorothy Trainor shot dead and her husband Malachy wounded


3 April: Martin McVeigh shot dead in Portadown


11 April: Owen Boyle shot – he subsequently dies on 22 April


21 April: Marian Bowen and her brothers Seamus and Michael McKenna killed in a bomb blast, Killyliss


27 April: Bleary Dart’s Club attacked – Joe Toman, Brendan O’Hara and John Feeney killed


18 May: Francis Rice stabbed to death


24 May: Bomb attack on the Grew family in Moy, no one killed


31 July: Miami Showband massacre


15 Aug: RUC Reservist William Meaklin abducted and killed; Norman (Mooch) Kerr shot dead by the IRA in Armagh


22 Aug: Attack on McGleenan’s Bar, Armagh, leaves John McGleenan, Patrick Hughes and Thomas Morris dead


24 Aug: Colm McCartney and Seán Farmer shot dead at a fake UDR checkpoint, Altnamackin


1 Sept: Denis Mullen killed at home in Moy; the IRA attacks Tullyvallen Orange Hall, Newtownhamilton, killing five


4 Sept: The UVF attacks McCann’s Bar near Ballyhagan, fatally injuring Margaret Hale


2 Oct: The UVF kills twelve in attacks across Northern Ireland


23 Oct: Peter and Jenny McKearney shot dead on their farm outside Moy


29 Oct: The UVF shoots dead James Griffin in Lurgan


15 Dec: Ronald Trainor killed by a bomb in Portadown


19 Dec: Kay’s Tavern, Dundalk, attacked and Hugh Watters and Jack Rooney killed; Donnelly’s Bar, Newry, attacked leaving Patsy Donnelly, Michael Donnelly and Trevor Brecknell dead


26 Dec: Vallely’s Bar near Loughgall attacked and Seamus Mallon fatally injured


31 Dec: An INLA bomb at Central Bar, Gilford, kills William Scott, Richard Beattie and fatally injures Sylvia McCullough, who dies two days later


1976


4 Jan: An attack on their home in Whitecross leaves John-Martin and Brian Reavey dead and their brother Anthony fatally injured; Joe, Declan and Barry O’Dowd are shot dead on the family farm at Ballydougan


5 Jan: Ten Protestant workers shot dead by the IRA at Kingsmill


7 March: Packie Mone killed in a car bomb in Castleblayney


17 March: A car bomb left outside the Hillcrest Bar, Dungannon, kills Andrew Small, Patrick Barnard, Joseph Kelly and James McCaughey


7 May: Tully’s Bar, Belleeks, bombed, but there are no fatalities


15 May: Almost simultaneous attacks on the Eagle and Clancy’s Bars in Charlemont leave Fred McLoughlin, Felix (Vincy) Clancy, Seán O’Hagan and Robert McCullough dead


17 May: The IRA kills Robert and Thomas Dobson, apparently in retaliation for 15 May attacks


5 June: Michael McGrath injured in an attack on the Rock Bar, Granemore


25 July: Patrick (Patsy) McNeice shot dead at his home


16 Aug: Step Inn, Keady, is bombed, killing Betty McDonald and Gerard McGleenan


11 Oct: Peter Woolsey shot on his farm in Cornascreibe near Portadown


1977


19 April: William Strathern shot dead in Ahoghill


1980


28 Feb: Brendan McLaughlin shot dead in Belfast



















Introduction










Truth exists; only falsehood has to be invented.


Georges Braque, French artist, 1882–1963


Driving through Armagh’s ‘Orchard County’ today, it would be easy to imagine that it has always been this tranquil. Thousands of apple trees stretch over the rolling hills around neat little villages with quaint names such as Charlemont and Tandragee. It is particularly lovely in the spring, when pink and white apple blossom covers the trees like rosy snow. But look more closely.


In the grey, stone-walled churchyards, there are a disproportionate number of graves dating from the 1970s. Ragged union flags hang from lampposts in some of the villages. There are other, less obvious signs of trouble: the ruined farmhouse where an elderly couple were shot at close range as they sat at their kitchen table; the derelict cottage, once the home of a young family but abandoned after the father was shot dead answering a knock at the door; and the new bricks in one corner of a country bar, where a father of nine was blown to pieces in a no-warning pub bombing.


A gang rampaged through this peaceful-looking countryside in the mid-1970s, and their actions were tolerated, even encouraged, by some whose duty it was to enforce the law. The countryside was blighted. Congregations plodded wearily, year after year, to grim funerals in the churned-up mud. Two local priests, Fr Raymond Murray and Fr Denis Faul, called the area the ‘Triangle of Death’ and the name stuck.


This book tells the story of these events, beginning in July 1972 and ending around 1978. The range of the ‘Triangle’ stretches beyond Counties Tyrone and Armagh, to Dundalk and Monaghan in the south and down to Dublin. The most northerly attack was in Ahoghill, County Antrim, and the most southerly (within Northern Ireland) in Crossmaglen, County Armagh. To give a sense of the impact of the murders on a terrified community, the first half of this book outlines the events in a strict narrative sequence. The second half then examines the implications from the legal, security and political perspectives.


Over 120 people were killed by this loyalist gang, and permutations of it, with tacit assistance from members of government forces – more than eight times as many people as were killed on Bloody Sunday. Thousands of family members and neighbours were deeply affected. But not for one moment should anyone suggest that the agony was restricted to one community. One has to look no further than the Kingsmill massacre of January 1976, when ten Protestants were slaughtered, to see how both communities suffered. Dozens of RUC officers and UDR soldiers also lost their lives in the years recalled by this book, and many more were to die in the years following.


Collusion does not resolve conflict – it fuels it. The Historical Enquiries Team (HET) says that a belief among the nationalist community that collusion was taking place ‘contributed to the spiralling violence in the area’ and ‘UDR soldiers, whether on or off-duty, were considered prime targets for republican paramilitaries’.1 I do not pretend to focus here, however, on anything other than loyalist violence and the members of one particular, and vicious, gang. Numerous books have already been written about the IRA, but very few have dealt with the relationship between loyalists and the state.


I do not claim that every RUC officer or UDR soldier was collusive, or every loyalist was manipulated, or every judge or British cabinet minister mendacious. I do, however, contend that enough was known, or should have been known, by sufficient people in places of authority, to prevent many of the murders described. I also contend that Britain, like other colonial powers in dozens of conflicts, used what amounted to ‘surrogates’ to prosecute its battle against insurgents.


This work should act as a catalyst for an overarching examination of what happened. It could prevent the poison of the past seeping into the present and future. For those who suffered the most – the dead and their families – the victims cry out not for vengeance but for the truth. As the Chinese proverb says, ‘If you seek revenge, dig two graves.’ This book is an attempt to reach out towards the truth and belatedly, but hopefully, provide a context for everyone now arguing for an agreed mechanism – a truth or legacy commission – to begin to heal Northern Ireland’s wounds.


There have been many books written about collusion since the 1990s. Some of them three-quarters true, some less so. Their worth is limited because readers are unable to tell whether their claims are founded on hard evidence or merely on conjecture. Throughout this book, every effort has been made to provide sources for the claims.


The facts gathered here are the result of hard work, starting in autumn 1999 and carried out by a group of dedicated researchers (see the Acknowledgements). Official documents, first-hand interviews, forensic evidence and police enquiries are, wherever possible, cited – though, for legal reasons, we cannot tell everything we know, or name all the perpetrators.


Many facts come from private reports written for the bereaved families by the HET. Set up by Sir Hugh Orde, a previous Chief Constable of the PSNI, to review (not reinvestigate) conflict-related murders, the HET relies on existing documentary, forensic and other police evidence. This very imperfect process for the recovery of the truth is, to date, often the only mechanism available to the bereaved to gain access to official police records. Many families have been bitterly disappointed by HET Reports. In some cases, while collusive actions appear to be evident, HET Reports fail to draw the obvious conclusions. In July 2013, Her Majesty’s Inspectorate of Constabulary (a British police oversight agency) found the HET had acted unfairly, illegally and with undue leniency in investigating deaths where members of the British armed forces (on official duty) were responsible. The HET’s future is uncertain, but the political class has failed, so far, to come up with an alternative. The Consultative Group on the Past’s considered proposals for a Legacy Commission were dumped following an orchestrated commotion over a relatively minor recommendation (a £12,000 recognition payment for all bereaved families).


For the doubting reader, I have provided copious notes to counter claims of speculative conclusions. For most readers these should not interfere with what is, essentially, an honest account of how people were slaughtered, families devastated, a community intimidated, justice denied and a society dragged further into bloody conflict. Occasional repetition of key facts is intentional, to guide the reader through a complex story with multiple personalities and interlocking events.


I make no claim for 100 per cent accuracy. More information emerges every year from the darkness of the past. Mistakes and misunderstandings will be corrected in future editions.


I have erred on the side of caution when citing claims by whistle-blowers (such as former RUC officer John Weir and former British military intelligence officers Fred Holroyd and Colin Wallace) as they sometimes rely on third-hand information. I have referenced the rare occasions when I rely on their uncorroborated statements, so readers can decide for themselves. Some readers will undoubtedly accuse me of being partisan, but I have done my best to speak the truth. Facts sometimes need comment and interpretation to reach that truth.


This is an ugly story dealing with sectarian murder and the abject and inexcusable failure of the British and Irish states to abide by their own democratic principles and to vindicate the rights of their citizens, thereby prolonging the conflict.


Two words that do not crop up often in the book are ‘love’ and ‘respect’ – but they do belong here. The bereaved families still mourn their relatives. They love their murdered mothers, fathers, sons, daughters, wives and husbands. Those who work with them, and understand their great loss, respect that as something beautiful, despite everything.
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Blooding-In (1972)






What answer from the North?


One Law, one Land, one Throne.


If England drive us forth


We shall not fall alone!


Rudyard Kipling, ‘Ulster 1912’1


If you like a quiet life, Portadown on 12 July is generally not an ideal place. The ‘Orange Citadel’ is usually tense as the annual ‘Twelfth’ parades get under way to the sounds of flutes and thumping drums floating over the town centre and the surrounding housing estates.2 July 1972, however, was particularly tense, even for Portadown. In Northern Ireland the Troubles were just over halfway through their bloodiest year; there were a further twenty-two years to go.


Bloody Sunday, six months earlier, had been a watershed – ending the hopes of many that the civil rights movement could move peacefully towards political and constitutional reform. Young Catholic men were queuing up to join the IRA. By the end of 1972, over 400 people (more than one a day) would be dead.


To set the political scene: on 24 March 1972, Brian Faulkner, the unionist prime minister of Northern Ireland, was informed by London that unionist rule was over.3 Westminster then assumed ‘full and direct responsibility’ for the governing of Northern Ireland.4 Faulkner and the entire unionist community felt ‘betrayed’.5 The prorogation of Stormont was a huge blow to Protestant confidence. The loyalist response was bloody and indiscriminate, but for the first half of 1972, focused almost totally on Belfast. Of the thirty-one loyalist killings in the first half of 1972, thirty were in Belfast, with the remaining one just outside the city.6 Between 1969 (around the time the conflict began) and July 1972, loyalists killed fifty-six people, but no one had been killed in Portadown for sectarian or political reasons for over forty years.7 The town, however, would not remain free of blood for much longer. A nucleus of UVF killers was forming, who soon began spreading death and destruction as far south as Dublin. By the end of 1972, seven people in the town had been killed, some in the most brutal circumstances. Over the next five years, in various permutations, and with the collaboration of others from Dungannon (to the north-west) and villages such as Markethill (to the south), a loyalist gang was to kill more than eighty men, women and children in Mid-Ulster alone – far out of proportion to similar rural communities in Northern Ireland.


So what had changed? Bearing in mind the horrors to come, the question is worth addressing in some detail. For centuries, Portadown had seethed with sectarian tensions, but until July 1972 no one had been killed for decades. One answer lies in the fast-moving political circumstances. On 20 June 1972, British government representatives (and at least one MI6 man) met IRA leaders for secret talks near the border in County Derry. That meeting laid the groundwork for an IRA ceasefire starting on 26 June, contingent on a ‘reciprocal response’. Four days later, a spooked UDA began to organise ‘no-go’ areas, amid fears that London was on the brink of making historic concessions to republicans.


On Friday 7 July, republican leaders met British ministers again, for talks in London at the Chelsea home of the then Minister of State for Northern Ireland, Paul Channon. The talks failed as both sides hopelessly over-estimated each other’s ability to manoeuvre. The fragile IRA ceasefire broke down on 9 July, in a dispute between local republicans and the British Army over the allocation of homes to refugee Catholic families in Lenadoon, Belfast.


In Portadown, community relations – always fragile – were on the slide. The catalyst for the first murder in forty years was the 1972 Orange parade in the town, traditionally held every year on the Sunday before 12 July to commemorate a generation of young men who died in the First World War. Many unionists believed their community’s blood sacrifice at the Somme guaranteed the union. Portadown’s nationalist residents, based in one enclave of the town centred on Obins Street, formed a ‘Resistance Council’, calling on the police to re-route the parade away from their homes. The IRA warned it would ‘take action’ if this was not done, and the UDA threatened counter-action if it was. The scene was set.


On Saturday 1 July, eight days before the parade, nationalists built barricades around their enclave. On 9 July, with just hours to go before the Orangemen marched, the British Army moved in and cleared the barricades, using tear gas and rubber bullets. Once the streets were cleared, the soldiers stood by and watched the parade. It was escorted by at least fifty UDA men dressed in full paramilitary regalia,8 who saluted the Orangemen as they marched through the disputed area9 without any intervention from police or soldiers.a


Three days later, in the early hours of the Twelfth itself, Portadown was rife with rumours of planned attacks and counter-attacks. In one of dozens of localised incursions, a group of Protestantsb was spotted in an alleyway in a Catholic area of the Churchill Park estate.10 Local republicans who can still remember that time say they believed the group was intent on burning Catholic homes.11 Shouts went up and the IRA opened fire. A young Protestant, Paul Beattie, aged nineteen, fell dead. Loyalist fury was intense.


A pathologist’s report to the inquest states that Beattie, an apprentice butcher, was hit by two bullets, one penetrating both his lungs and heart, the second his lower back.12 The report goes on to say that Beattie had been on ‘vigilante patrol’ with his father in a housing estate adjacent to his own and that, at about 2.50 a.m., they had seen ‘two men acting suspiciously’ and had gone to investigate. The two men had disappeared and Beattie and his father had ‘started to look around the houses’.


As they turned a corner, they heard a bottle break and ‘immediately there was a shot’. Beattie said, ‘Daddy, I have been hit. Run,’ then turned himself and ran. There was another shot ‘and he fell face forwards to the ground. His father went to his assistance. A crowd gathered and an ambulance took him to hospital, where he was found to be dead.’ The last line of the pathologist’s report reads: ‘He had a stocking mask over his face at the time.’


At his funeral, a Methodist minister, Rev. R. S. F. Cleland, described the killing as a ‘bestial crime against the law of God’. He appealed to those who thought of vengeance to instead ‘exercise loving kindness, justice and righteousness’.13 Among the 110 wreaths at the funeral were ones from ‘The Officers and Volunteers, Lurgan Battalion UDA’, ‘Edgarstown Loyalists’, ‘Commander and Battalion Portadown UDA’ and various other paramilitary units. An evil genie was released from its bottle.


In an almost immediate retaliation, fifteen shots were fired at a house where a wake was being held for a Catholic woman killed in a car crash. But worse, far worse, was to come.


Within hours, a hooded loyalist gunman attacked McCabe’s Bar in the town, killing both its Catholic owner, Jack McCabe, and a Protestant customer, William Cochrane. Both were shot at close range, the killer getting in close enough to inflict terrible wounds. Jack was shot in the back of the head; William directly in the face. Cochrane, a fifty-three-year-old ex-serviceman and council worker, was particularly unlucky. He was shot simply because he was drinking in what was perceived to be a ‘Catholic bar’.14 McCabe had attended Blackrock College in Dublin, the alma mater of the prosperous southern middle class, before returning to Portadown to run the family business. He was vice-chairman of the local hospital, a school governor and involved in numerous charities.15 Jack’s wife, Eilagh, and their seven children were away on holiday.


The killer was Ralph (Roy) Henry, a thirty-three-year-old former RUC officer from Craigavon.16 At his trial, two juries failed to agree on a verdict, but a third in 1974, held in Downpatrick, found Henry guilty.17 On at least one occasion the public gallery had to be cleared after intimidating gestures were made to witnesses.18 The trial judge ordered a policeman to stand on duty in the public benches to prevent further abuse.c On virtually every appearance in court, Henry shouted, ‘No surrender.’ About a dozen supporters shouted, ‘Keep up the fight,’ as he was taken down to begin his sentence.


In the three days after the McCabe’s Bar killings, thirteen people were killed in separate incidents in Belfast. Then loyalists struck again in Portadown. Felix Hughes, a forty-seven-year-old married man with six children, was abducted on 15 July. After fruitless public appeals, three weeks later British Army frogmen searching a UDA ‘no-go’ area found his body in stagnant water in a ditch off the River Bann. The corpse had been tied to a mattress and weighted down with stones.19
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Felix Hughes






At the inquest, evidence was given that at least seven men (and probably around twelve) were involved. Forensic evidence had been found in three different vacant houses. Hughes, whose only affiliation was to his local accordion band, had been abducted, tortured, beaten and finally dispatched with a single shot to the head. A sixteen-year-old defendant, ‘on the run’ from a training school, who seemed ‘relaxed’, smoking and smiling in court, pleaded guilty to manslaughter.20 He was sentenced to eight years detention.21 Charges against another youth were dropped.


On 21 July, the IRA detonated a co-ordinated series of twenty-two bombs in Belfast, in what became known as ‘Bloody Friday’. Nine people, Catholic and Protestant, including two British soldiers, were killed and 130 people were injured. In the little County Derry village of Claudy, on 31 July, nine people were killed when three republican bombs exploded on the main street. Again the victims were both Protestant and Catholic, and aged between eight and sixty-five. Two people, aged fifteen and nineteen, were killed during ‘Operation Motorman’, when the British Army removed the ‘No Go’ barricades from the streets of Derry.22


On 22 August, in Newry, nine people lost their lives in an IRA bombing and, a few days later, six people lost their lives in separate incidents, including, in Portadown, Éamonn McMahon, a Catholic. Éamonn (aged nineteen) was last seen on 27 August after visiting his girlfriend in Lurgan. Four days later his body was found in the River Bann with a rope around his neck. He had also been tortured. A pathologist told his inquest that Éamonn’s body had been bruised by fists or blows from a blunt instrument. He had died from ‘fresh water drowning’. In December 1973, two men, originally charged with murder, were convicted of Éamonn’s manslaughter.d They were a seventeen-year-old ‘junior soldier’, Alan George Dowey, and a twenty-year-old man, Kenneth Best, who both admitted abducting Éamonn, along with two other men with whom they had been drinking.23
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Éamonn McMahon






On 4 October, Patrick Connolly (aged twenty-three) was the next person murdered in Portadown. His family was living in the mainly Protestant Brownstown estate. Later, this was to become almost 100 per cent Protestant, but in 1972 there were still Catholics living there. The family was subjected to increasingly intimidating threats. They were verbally abused. Missiles were thrown at them on their way home from work or socialising and, three months before the fatal attack, a bottle was thrown through a window of their home.


Paddy Connolly, the father of five boys, including Patrick, was a former sailor in the Royal Navy, who had seen action in the Far East and witnessed the horrific results of the nuclear bombings on Hiroshima and Nagasaki. He was confident he could handle a gun safely to protect his family and asked local police repeatedly for a character reference to allow him to obtain a firearms certificate. The police continually insisted, however, that an attack on the family was very unlikely as, they said, loyalists would not attack a terraced property squeezed between the homes of two Protestant families.


Paddy, Mary (his wife) and their sons Patrick and Christopher (aged twenty) were in their living room on 4 October when a grenade smashed through the window. All four were seriously injured. Mary and Christopher suffered shrapnel wounds. Patrick lay where he fell, between two chairs, and was unconscious and moaning when his father reached his side. Cause of death was given as intra-abdominal bleeding due to blast injuries.






I can remember my mother at his graveside, crying her eyes out and clawing at the soil. Even his dogs seemed to know something terrible had happened. One of them whined miserably and kept circling Patrick’s grave.’


Tony Connolly, Patrick’s brother
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Patrick Connolly







Mary’s injuries included multiple cuts, with the severing of nerves to her arm and puncture wounds to her chest. Christopher’s lung was punctured and he had serious wounds to the chest and neck. He describes finding himself on his hands and knees in the scullery, bleeding from wounds in his face. He never worked again.24


None of the Connollys had any political connections. Rumours spread though that the family had been making bombs and had been killed in a premature explosion – a suggestion disproved by the forensic evidence. (The grenade’s ‘fly-off lever’ was found outside, proving it was thrown from outside into the house.) No one was ever charged or convicted, so who was responsible and where did the murder weapon come from?


The 1958 Model 36 Mills hand grenade was used exclusively by British and Commonwealth forces. The HET states, ‘it is widely acknowledged that throughout the Troubles, paramilitary groups had access to British army ammunition’.25 A ‘large number’ of grenades, it says, had found their way into Northern Ireland as ‘souvenirs’ from conflicts in which the British Army was involved in the 1960s and 1970s such as Aden, Borneo and Oman. Police discovered that, eighteen months before the attack on the Connollys, ‘a number’ of hand grenades had been stolen from HMS Ark Royal. Intelligence reached the RUC Criminal Investigation Department (CID) that an ex-serviceman in Portadown was the most likely source. He was neither arrested nor interviewed.26 Underscoring the dangers of British Army weapons becoming available for loyalist use, ten days after Patrick’s murder, loyalists stole fourteen self-loading rifles (SLRs) and ammunition from a British Army base in Belfast. This was dwarfed by a massive raid staged in Lurgan by the UVF on 23 October 1972. At 4.20 a.m. on that morning, at the joint UDR/TAVR base at King’s Park, armed men overpowered the sentry. Eighty-five SLRs, twenty-one SMGs, 1,300 rounds of ammunition, flares and flak jackets were taken.27 Clearly, loyalists were tooling-up for a long campaign. As they left, one of the raiders told one of the ‘sleeping guards’ that they were the UVF, saying, ‘Don’t worry. We won’t harm you. All we want are the weapons which we’ll put to better use than you before December.’28


According to an August 1973 British Army internal briefing paper on ‘Subversion in the UDR’, prepared for the office of the British prime minister, those responsible took so much away with them that they were forced to dump a proportion of their newly acquired arsenal close to the camp.29 More significantly, however, an internal investigation (quoted in the same British Army document) concludes:


It is quite apparent that the offenders knew exactly what time to carry out the raid. Had they arrived earlier, they may have been surprised by returning patrols and, had they arrived later, they may have been intercepted by the Tandragee Power Station guard returning from duty. The very fact that all the guard weapons had been centralised and there was only one man on the main gate, a contravention of unit guard orders, was conducive to the whole operation. The possibility of collusion is therefore highly probable.


No one has ever been held responsible for the raid. There is no evidence that those responsible for the breach of duty were disciplined. According to an Irish government briefing paper, the UVF claimed responsibility and ‘stressed that the captured weapons would never be used against the security forces’.30 The document gives examples of the damage caused by just one of the eighty-one guns taken in this raid, including an indiscriminate attack on a bar in Belfast docks, when an English ship’s captain, Thomas Curry, aged fifty and from Lancashire, was shot dead. The same gun was also used in a kidnapping and at least ten attempted UDA killings in Belfast (clearly the UDA and UVF were sharing weapons). A second gun was used to kill a sixteen-year-old County Donegal Protestant, Henry Cunningham.e


Within two days of the 23 October raid in Lurgan, Brigadier Denis Ormerod, commanding officer of the UDR, told Belfast Rotary Club that UDA membership would not disbar a man from joining his regiment.31 The fact that loyalists were routinely taking guns from British armouries was already established in Belfast, London and Dublin. A letter from the head of the Garda Síochána’s security unit, C3, dated November 1972, sent to a colonel in the Irish Defence Forces intelligence section, noted that the RUC Gazette admitted that 262 weapons had been stolen that year: ‘I think it could be assumed that many, perhaps the majority, were stolen by the UDA, probably with the connivance of the UDR.’32


On 24 November, in preparation for a meeting between the British Prime Minister, Harold Wilson, and the Irish Taoiseach, Jack Lynch, British officials drew up a briefing paper on the UDA. It informed Wilson that British soldiers and RUC officers were instructed to direct operations ‘against their criminal extremist elements whilst making every endeavour to maintain good relations with law-abiding citizens in the organisation. Unarmed, locally-resident vigilante type patrols should be tolerated.’33 The British government knew that the UDA was involved in murder and the wholesale theft of its weapons, for obvious purposes, yet it was still intent on maintaining ‘good relations’ with at least some of its members.


Loyalists then hit again – this time south of the border. On 1 December, two people were killed and 127 injured when two car bombs exploded in the centre of Dublin.f At the time, the Dáil was debating an amendment to the Offences Against the State Act which would give the courts much greater powers against the IRA, including a provision for jailing anyone on the word of a senior officer. Mary Robinson, a lawyer who went on to become President of Ireland, called it ‘a form of internment by judicial process’.34 These explosions influenced the outcome. After a one-hour adjournment, Fine Gael abstained and the amendment was passed.


Just before Christmas, there was another killing in Mid-Ulster. Alphonsus McGeown (aged nineteen) was shot and killed when he got off the Portadown bus near his home at Loughgall. A friend with him, Malachy Hamill (also nineteen), was shot and wounded. In their booklet The Triangle of Death, Fathers Raymond Murray and Denis Faul make the point that a ‘Sterling sub-machine gun [military weapon] was used. A number of these had been “stolen” in the area without a shot being fired in their defence.’35 No one was ever charged or convicted.


By the end of 1972, loyalists had killed 121 people, including two in Dublin, two teenagers in County Cavan and at least five in the immediate Portadown area. They were stealing or otherwise purloining UDR weapons at such a rate that the British Army drew up monthly lists. Yet at the end of the year, at a time when hundreds of IRA suspects were being interned without trial, the British Army’s ‘Arrest Policy for Protestants’ recommended no action at all against the UDA.36 Far from it. The policy document says, ‘Ministers have judged that the time is not at the moment ripe for an extension of the arrest policy in respect of Protestants.’ Moreover, it went on, people holding ‘certain defined positions’ in Protestant groups should not be regarded as ‘dangerous terrorists, as we regard officers in the Provisional IRA’. In response, the deputy under-secretary of state (army) said he agreed with RUC objections to the term ‘Protestant terrorists’. The same public servant benignly categorised the activities of UDA members as ranging from ‘UVF-type thuggery’ to ‘comparatively harmless vigilante activity and political activism’.37








a In 1972, London viewed some UDA actions as ‘comparatively harmless vigilante activity’ (NAUK DEFE 24/824).




b In a later trial of Denis Allen Jackson, a ‘vigilante’ accused of possessing three bullets, he ‘admitted carrying masked and armed UDA men to and from Churchill Park housing estate in Portadown where a Protestant teenager, Paul Beattie, had been shot dead on the night of July 11’, Irish News, 7 April 1973.




c This was one of the last politically linked murder trials held in Northern Ireland before a jury. Soon afterwards, so-called ‘Diplock’, no jury, courts were introduced, purportedly to prevent the intimidation of jurors




d Prosecuting lawyers withdrew the murder charge, with the approval of the trial judge, who said there was not the required evidence of intent to constitute a murder charge.




e On 10 August 1973, driving home with his brothers from a building site, he was shot dead by loyalists standing on a bridge over the M2 motorway, because the vehicle was registered in County Donegal and they assumed that all those inside were Catholic. The RUC investigation into his death lasted a mere three weeks. For years, the Cunningham family was told that the IRA was responsible. (Source: family interview with PFC.)




f For more on these bombings, see Chapter 7: Bombs Know No Borders.
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‘My God, Not This’ (1973)a



At the hospital, when she realised Daddy was really dead, Mum was so grief-stricken the staff strapped her down on a mattress.


Donna Barry on her parents, Patrick and Margaret Campbell


In 1973, both Ireland and Britain joined the EU. Nationalists boycotted a border poll in Northern Ireland and the British government published constitutional proposals for a devolved power-sharing assembly at Stormont and a Council of Ireland.b By then loyalist violence had spread from Portadown to its hinterland.


On 18 January 1973, a Catholic, Joseph Weir, was shot and killed in West Street, Portadown. A married man, he had a family of four daughters and three sons. During the trial of William Sloan, convicted of his murder, Joseph was described as a ‘quiet man, devoted to his family and who liked nothing better than a spot of weekend fishing’.


On 20 January, another bomb exploded in central Dublin. This one killed Thomas (Tommy) Douglas, an engaged twenty-one-year-old bus conductor from Stirling in Scotland.


On 7 February, the United Loyalist Council, led by William Craig, staged a one-day general strike to ‘re-establish some kind of Protestant or loyalist control over affairs in the Province, especially over security policy’.c Loyalists also attacked RUC stations in protest at the internment of the first Protestants.


On 9 March, Patrick Turley (aged thirty-two), a Catholic lorry-driver who lived with his sister in Craigavon, was beaten by a number of men as he left a bar to go home.1 He was kicked and punched before being forced into a nearby house, where he was robbed and beaten again. The gang then produced a gun and said they were going to kill him, before forcing him into his own car and driving out of Portadown. He was shot in the back and head before being left for dead in the countryside. Turley survived, but he was confined to a wheelchair for the rest of his life. Later, the gun used in the attempted murder of Patrick Turley – a Spanish-made ‘Star’ pistol – was used to kill Dorothy Trainor, in the attempted murder of Malachy Trainor (her husband), in another non-fatal shooting2 and was one of the two weapons used to shoot John Francis (Francie) Green in County Monaghan.


The Star, a 9 mm small-calibre weapon, serial number 344164, had originally been the legal personal-protection firearm issued to a UDR Private, Robert Winters, a founding member of the modern UVF.3 Winters was robbed by three men in Portadown late at night in March 1973. He says he was ‘struck on the head with a blunt instrument’ and knocked out, requiring admission to hospital.4 Clearly, his assailants knew who Winters was and had targeted him to obtain the weapon.


In May 1974, Portadown UDA man John Warke Moore was convicted of attempted murder and possession of a firearm, and sentenced to twelve years in jail for the attack on Patrick Turley. A second UDA man, Gordon Liggett, was convicted in March 1974 of grievous bodily harm and possession of a firearm and sentenced to eight years in jail. Before his trial began, a third defendant, George Hyde (nineteen), was battered to death on 27 December 1973 inside Long Kesh camp.d There were allegations that he had given information to the RUC.


An RUC intelligence report claims that the pistol was passed by the UDA to the UVF in a weapons exchange after Turley’s attempted murder.5 It was also used in March 1973, in Loughgall, when loyalists fired four shots through the windows of a house at the Catholic owner sitting at his fireside, and was later found, along with twenty-eight other weapons, on land belonging to Norman Greenlee near Armagh in August 1979.e UDR man David George Teggart, who was later sentenced to seven years for possessing weapons, had taken the firearms to Greenlee’s land.


On 3 April 1973, the home of a Catholic family at Orpheus Drive, Dungannon, was bombed. Though there were no injuries, the bombing is significant as it led to a man who later rose (or sank) to notoriety first coming to public notice. The bomb was left on the window sill of the house. Thankfully, it caused no injury to Patrick Devlin or his three children inside. John James Somerville was arrested in September 1980 and admitted that he and others had planted the bomb (he would not name his accomplices). He claimed the Devlin family had refused to serve members of the security forces in their grocery shop. Convicted in 1981, he was sentenced to fourteen years for this attack.f


On 26 June, the UDA murdered Stormont SDLP Senator Paddy Wilson and his secretary, Irene Andrews.6 Both were stabbed repeatedly and their bodies left on a mountain-side overlooking North Belfast.


The equally inhuman and cowardly way that Francis and Bernadette Mullan, the next to die in Mid-Ulster, were killed on Sunday 5 August almost defies description. They were at home in their farmhouse outside Dungannon near the village of Moy when the killers struck. Thomas, their seventeen-year-old son, told the inquest that when he arrived home to find what the killers had left behind, he could not believe his eyes. He had run in and out of the house ‘a few times trying to figure out what had happened’. Inside, his mother lay dead – shot at least twenty times. She had been in the kitchen with her husband, Francis (aged fifty-nine). Their two-year-old son, Michael, had been standing between them.7 The killers had opened fire from just inside the door. Bernadette had taken the brunt of the attack. Francis, who appeared to be getting ready for bed and was only partially clothed, had six bullet wounds. The toddler was shot four times in the legs.
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Bernadette Mullan  
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 Francis Mullan










The inquest was told at least twenty-nine bullets had been fired in total. An entire magazine had been emptied from a sub-machine gun used in the attack.g The other weapon used was a .455 revolver.h So it was hardly surprising that Thomas could not comprehend what he saw when he arrived home. He was treated for severe shock in hospital.


When the police arrived, they washed the blood off Michael. A constable told the inquest that when he arrived, Francis was lying dead inside the door, shot in the face, while Bernadette was lying crouched, presumably trying to make herself a smaller target. Two-year-old Michael was lying across her head and crying, his pyjamas covered in his own and his mother’s blood.


Fr Denis Faul and Fr Raymond Murray wrote in The Triangle of Death: ‘Local people were able to give the names of suspicious characters and their cars which were seen in the vicinity of the Mullan house and the roads leading to it, but nothing was done. This double assassination, and the failure to arrest or intern a single suspect, made the Catholic people realise that the RUC and British Army had no interest in stopping the sectarian assassinations, which were serving a useful purpose.’i


It is telling that, even at this early stage, nationalist suspicions locally turned almost immediately to whether the SMG had been ‘stolen’ from the UDR. A spokesman for the local branch of the Republican Clubs (the political wing of the Official IRA) demanded in vain that the ballistics of all UDR weapons be tested to see if they had been used. ‘The UDR in Moy, Dungannon and Coalisland area are allowed to take their guns home when they are off duty. I demand that all of these are seized and ballistic tests carried out on them by an independent expert,’ the spokesperson said.8 Many lives may have been saved if this request had been heeded.


Moy, from then on, became the centre of a six-year-long series of sectarian killings. Twenty-six people were killed within a ten-mile radius of the village. The gang, and permutations of it, responsible for these killings are believed to have operated out of three centres: Moygashel (Dungannon); Ted Sinclair’s farm in the townland of Canary,j and what used to be known as ‘Bond’s Plantation’ – a large estate later acquired by the National Trust and now known as The Argory.9 The nascent loyalist grouping was beginning to get into its stride.


In August 1973, the British were concerned enough about what was going on inside the UDR to commission a study, ‘Subversion in the UDR’.10 The findings were hair-raising – or they should have been, given that the UDR was increasingly being deployed in Catholic areas. Among the twenty-page document’s more dramatic conclusions was that between 5 and 15 per cent of all UDR men ‘have paramilitary links with widespread joint membership of the UDA’ (which remained legal until 1992, despite patently being involved in multiple paramilitary shootings and bombings). The report also concluded ‘that some soldiers are undoubtedly leading double lives’ and that ‘the UDR is the single best source of loyalist weapons and their only significant source of modern weapons’. Joint membership of the UDA and UDR was positively encouraged, as the ‘Civil Adviser’ to the General Officer Commanding (GOC) the British Army in Northern Ireland wrote in July 1972: ‘One important (but unspoken) function of the UDR is to channel into a constructive and disciplined direction Protestant energies which might otherwise become disruptive.’11


‘Subversion in the UDR’ also noted that ‘the primary loyalty of many of its [UDR] members was to Ulster rather than the British government’ and there was a ‘self-confessed dearth of British and RUC intelligence on UDR–loyalist links’, while in ‘many areas, UDR commanders consider dual membership normal’. There was no discussion in the report on measures that might be taken to counter these grim conclusions. On the contrary, the only debate appeared to centre on the loss of morale should any action be taken. It claimed that if all the subversives were rooted out, it could have resulted in a very small regiment indeed. Commenting on the report, A. W. Stephens, a civil servant heading an intelligence unit at the Ministry of Defence in London, said, ‘I wish I could say that its contents come as a surprise, but I am afraid they do not.’12


A confidential letter sent in June 1972 to the Ministry of Defence in London from the British military HQ in Northern Ireland had argued against limiting recruitment to the UDR, as: ‘This could lead to men joining a paramilitary organisation such as the UDA as an alternative to the UDR.’13


In another letter, from a ‘civil adviser’ (to the General OfficerCommanding the British Army in Lisburn) to the Ministry of Defenceat Whitehall in July 1972, the writer states ‘hard-line Protestants’ canbe ‘safely contained within the UDR’. As the UDA was not an illegal organisation, the same letter says, one ‘important (but unspoken) function’ of the UDR was to act as a ‘safety valve’ for what he calls ‘Protestant energies’. For that reason it would be ‘counter-productive’ and politically unwise to dismiss a UDA member from the UDR unless ‘he had committed a military offence’.14


Loyalist sectarian murders, meanwhile, continued. In County Down on 22 August, just seventeen days after the Mullans were slaughtered, Seán McDonnell, a twenty-one-year-old Catholic, was shot dead, devastating his family and his fiancée, Agnes O’Hare, who witnessed his abduction. Seán had left school at fifteen to work on the family farm, but at the time he was killed he was a heavy-plant driver. He had met Agnes two years before and they planned to marry in 1974.


To give a full account of this murder, however, it is necessary to backtrack to 9 July. That day, Isaac Scott, a former member of the UDR from Mayobridge in County Down, was shot dead at Belleeks, near Newtownhamilton, South Armagh. He was starting his car as he left Tully’s Bar with a female friend, when several shots were fired through his windscreen, killing him almost instantly. It was in an apparent retaliation for this IRA attack that the UVF targeted Seán McDonnell – though he was a totally innocent victim with no connection to either the IRA or Isaac Scott.


Seán and Agnes were talking over their wedding plans in his Hillman Hunter car outside her home after a night out playing bingo. At about 11.30 p.m. two masked gunmen ordered him out of his car and forced him into the back of one of the gang’s two vehicles. Agnes heard the driver of one of the cars say, ‘This is for Isaac Scott.’


Agnes’ mother, Rose, heard her daughter screaming hysterically outside their front door and, as she saw the lights of one of the gang’s cars disappearing, heard six gunshots. Agnes’ father, Patrick, and her brother Patsy quickly drove in the direction of the shots, but found nothing. Patsy drove to Newry police station to report the events. The police then discovered Seán’s body near the smouldering remains of a car – about three to four fields from Isaac Scott’s family home, two-and-a-half hours after Agnes had last seen Seán alive. The family was haunted for decades by reports that he had been tortured. In fact, he died very soon after his abduction. He had been shot eleven times.15 It was a cold, clinical slaying.


The gun used to kill Seán was a standard British Army-issue Sterling SMG used in four other attacks in which three people were killed.k John Somerville was convicted for murdering one of those killed by the same weapon (Patrick Falls). Both he and his brother Wesley were also involved later in the Miami Showband killings (in July 1975), in which three members of the band were murdered and two UVF men were killed by their own bomb.


Because so much weight is given here to ballistic links between killings, it is important to state that, while they cannot prove the same person pulled the trigger, they are an indication that the perpetrators at least knew one another. In report after report, the HET states that, where they have discovered significant ballistic links, while such evidence is ‘extremely important for investigators’ it does not ‘necessarily implicate individuals’. Paramilitary groups often held weapons in pools or armouries under the control of a central figure or ‘quartermaster’, and shared them out. The multiple use of a specific weapon by various individuals at different locations and different time periods occurred frequently, but when a weapon was used in a similar type of attack, in a similar area and at around the same time, it is impossible to avoid the conclusion that the attackers were linked.


Reliable, modern weapons were a valuable asset. Experienced killers often preferred to use their ‘favourite’ weapon – one on which they could rely and whose provenance they knew. Ballistic links are a key factor in the series of murders examined here and used as a reliable guide to link different murders.


The McDonnell family believes that one of the gunmen who killed Seán was Robin Jackson (whose home village was just the other side of Newry from the murder scene).l John Weir also claims that Jackson was involved.16 RUC intelligence received at the time stated that the gun had been ‘stolen’ from a member of the Ulster Special Constabulary (the B Specials). Seán’s inquest was held at Banbridge Orange Hall, the local courthouse being closed for redecoration. It seems an insensitive decision in the circumstances.


The violence continued to escalate. In Armagh, two loyalist car bombs exploded in Catholic areas of the city on Monday 28 August. Although no one was killed, twenty people were injured, four seriously (two soldiers, a seven-year-old boy suffering from head wounds and a sixty-six-year-old woman who had a heart attack).


On 23 October – exactly a year after the raid on Lurgan TAVR base and not far away – the UVF staged a second raid on a British armoury. This time they hit Fort Seagoe, the armoury of E Company, 11 UDR Portadown. During this raid, twelve armed men stole four rifles, two SMGs, five pistols, flak jackets, pocket radios, five Bardic lampsm and ammunition.17 In this case there is strong evidence of inside assistance. Connecting doors that should have been locked were left open, a supposedly alarmed fence was cut through, and the raiders even apparently knew the lock combination on a cabinet containing the armoury keys. A document discovered in the British National Archives, Kew, quotes an interim report into the raid, citing ‘grounds to suggest that the raiders had assistance from members of H or B Coy 11 UDR’.18


Searches were carried out for the missing weapons and, among others, the home of Winston Buchanan outside Portadown was searched. Nothing from the Fort Seagoe raid was found, but police did find 140 pounds (64 kg) of explosives, two grenades, bomb-making equipment, two radios and 5,000 rounds of assorted ammunition. Buchanan told police he had been forced to store the contraband by Robin Jackson, Roy Metcalfen and an RUC man.o This did him no harm when it came to sentencing. For this massive haul, Buchanan received just one year in jail.


The HET Report into the killing of Banbridge trade unionist Patrick (Pat) Campbell notes that, on 7 November 1973, fourteen days after Buchanan named Robin Jackson to the RUC, police raided Jackson’s home. ‘Although the reason for the search of Jackson’s house was not recorded,’ says the report, ‘it is most likely that it was carried out as a direct result of Jackson being named during the earlier Portadown armoury theft search and arrest operations’.19 The gap is critical because during that time (five days after he had been named by a man caught in possession of a substantial quantity of arms and explosives) Jackson was still at liberty and shot Pat Campbell dead.p


At the time of his death, Campbell was thirty-four and the father of three children. An outspoken opponent of sectarianism, he was involved in a cross-community amateur boxing club in Banbridge and was president of the Northern Ireland branch of the National Union of Footwear, Leather and Allied Trades. Pat had objected at work both to a minute’s silence for the dead of Bloody Sunday and to the British Army using the factory canteen. The man who shot him dead, Robin Jackson, was a self-confessed member of the UDA and the UDR.20
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On 29 October 1973, Pat was at home with his wife, Margaret, and three children when, shortly after ten o’clock, a knock came at the door, which Margaret answered. The two men outside said they wanted to speak to her husband. When Pat came to the door, they immediately tried to overpower him, shouting, ‘You had better come with us’, and dragged him outside. Margaret, who had returned to the living room, heard her husband tell the men that anything they had to discuss, they could say where they were. Margaret then heard a scuffle as Pat was dragged down the pathway. He somehow managed to break free and ran back into what he believed was the safety of his own hallway. It was then that one man produced a gun and fired a shot. Margaret, who had run back into the hallway, saw flashes. She heard Pat’s last words, ‘My God, not this.’ She saw the second man lifting a longer gun and pulling the trigger. Pat fell face downwards in the hallway directly in front of her. The men fled. Pat was still alive and semi-conscious when a neighbour rushed to his aid and lifted his head. The dying man took one last look at his wife.


When the police arrived, they found Margaret kneeling at her stricken husband’s side as he lay covered in a blanket. A doctor arrived and found Pat to be unconscious. When his clothing was cut away, the doctor saw bullet wounds and quickly intubated him before the ambulance took him to hospital. Pat was declared dead on arrival at the hospital. He had been hit by at least nine bullets, ‘causing his rapid death’.21 The two attackers had long before escaped in a car, which was found about half an hour later just outside Banbridge.


The UDA, using its cover name, the UFF, admitted responsibility, claiming that Pat was in the IRA. The statement also claimed responsibility for an attack on a Lurgan bar owned by an SDLP member earlier on the same evening. (The gang had thrown a hand grenade at the front of the bar, injuring a barman in the legs. As they drove away, they fired shots indiscriminately, hitting a passing teenager in the chest and arm, causing him serious injury. Both men recovered.) Police later confirmed through ballistic tests that the same gun had been used in both attacks.


Margaret Campbell told police she had seen neither of the gunmen before that night, but that she had got a good look at them as she answered the door and when she saw them grappling with her husband.22 She described both men quite clearly to the police on the day after the killing. Man number one, armed with the handgun, who had fired the first shot, she described as having a moustache and round, slightly bulging eyes. That man, she firmly maintains to this day, was Robin Jackson.


Aside from its personal impact on his family, for whom it was an untold tragedy, Pat Campbell’s murder is also historically significant: Jackson went on to become a mass murderer.23 Dozens of families have been left in grief, dozens of women widowed and scores of children left fatherless because Jackson was not stopped in his tracks. If Seán McDonnell was not his first victim, then Pat was.


The RUC’s failure to put Jackson behind bars at this early stage is worth examining in some detail. At first sight, it seems incomprehensible. The gunmen were not masked and Margaret was a potentially convincing eyewitness, ready and willing to give evidence.


Jackson, then twenty-five, was officially an unemployed lorry driver living with his wife in Lurgan, County Armagh.q He had previously been employed for five years from November 1965 at Down Shoes Ltd in Banbridge, where Pat Campbell worked. Three years after leaving the shoe factory, and two months before Pat’s murder, Jackson had joined a UDR unit also based in Banbridge.


Five days before Patrick Campbell’s murder, Jackson was named by Winston Buchanan, but it was not until over a week after the murder that RUC Special Patrol Group (SPG) members searched Jackson’s home (a modern terraced house on a Protestant housing estate). There they found seventy-nine rounds of 7.62mm ammunition, a .22 revolver and a notebook containing handwritten names, addresses and car registration numbers. As a member of the UDR, he was entitled to keep a standard self-loading rifle and thirty rounds of ammunition at home. He was thus in breach of the Firearms Act.


During questioning, Jackson admitted he had worked alongside Pat. He denied police suggestions that he and Pat had argued, but admitted having a fight with Pat’s brother over ‘a trivial matter’.24 Jackson claimed he didn’t even know where Pat lived until two days after the murder when, he said, a friend’s wife had pointed out the dead man’s house to him.


He was unable to account for his movements on the night of the murder, guessing that he was at home watching TV. When the RUC asked why Jackson thought Pat had been killed, he offered an explanation that Pat had opposed the stopping of machinery at Down Shoes in sympathy with three young Scottish soldiers murdered by the IRA.25 The questioning RUC officer pointed out that Pat had also opposed the stopping of machinery in sympathy after Bloody Sunday. Jackson said he was unaware of that.


During questioning the following day, Jackson claimed he was in the UDA – then a legal organisation. He continued to deny knowledge of Pat Campbell’s murder. He then agreed to take part in an ID parade, declining the offer of having a solicitor or a friend present.


At home in Banbridge, two police officers came to Margaret Campbell’s door and brusquely told the traumatised woman to get a coat as she was being brought for an ID parade.26 She said she was brought abruptly into the same room as Jackson, unprepared and without warning.27 The first face she saw when she began viewing the line was Jackson’s (in the number nine position). She recognised him immediately as her husband’s murderer.28 She paused momentarily but – she said – she could not bring herself to touch him on the shoulder, as the RUC had asked, before continuing down the line towards the number one position.29 She said she then walked back to position nine, stopping in front of Jackson but again without touching him. Police asked if she had identified anyone. She replied that she was not sure, before bursting into tears and leaving the room.30 Police told her she would have to try again to positively identify Jackson.


Margaret’s account differs, in one slight but vital detail, from the police account of the time. She remembers being brought back into the parade room and again stopping in front of Jackson before continuing to the number four position. She then remembers turning back towards Jackson and declaring, ‘That’s him.’ An officer then asked her to indicate with her hand which man she was identifying. Margaret’s memory is that she was so horrified at being confronted with her husband’s killer that she could not bring herself to touch him. She became distraught and had to leave the room.31


The police account resembles Margaret’s in that she was brought back into the room and again commenced to view the parade from position nine towards position one. Like her account, the police say she stopped at the four position before turning back towards the number nine position. There, the account written by Inspector Quinn reads:


She stopped about two feet from that position, turned her head towards me and stated, ‘That’s him’.


I asked Mrs Campbell to place her hand on the person she was referring to. She then stepped forward and placed her hand on Robert Robin Jackson. On touching Jackson, Mrs Campbell again became emotionally upset and burst into tears and I had to assist her from the room.32


Whether or not Margaret touched Jackson, she had by this stage given several clear indications that Jackson was the gunman, either by stopping, touching, verbally identifying him or by bursting into tears in front of him. When Jackson was told he had been identified, he replied that he was innocent and said, ‘In my heart, I know nothing about it.’33


Margaret gave a witness statement to police saying the man she had identified had been the gunman with the moustache and the ‘big, bright’ eyes who had ‘done the talking’ on her front doorstep. She said she was sure within reason that she had identified the right man. He had been the only man in the ID parade, she said, who ‘even remotely resembled the man who came to my door on 29th October. The moustache seemed somewhat different but the other facial expressions were quite similar.’


Jackson, meanwhile, was being taken back to Banbridge for further interrogation. During the journey, he broke down crying. From the back of the car, he remarked to two police officers, ‘I am in trouble now because Mrs Campbell would remember the colour of every hair on the man’s head who had been at her door and shot her husband.’34 The RUC now had a positive ID and an admission, of sorts, from the same man – Jackson.


Back in Banbridge RUC station, Jackson changed his story and began to claim, for the first time, that he already knew Margaret personally, after meeting her with Pat at a social club three weeks previously. Margaret said at the time, and is adamant now, that she had never seen Jackson before he shot her husband. If she had known him, she says, she would have told Pat who had been at the door asking for him.


Jackson had a visit from his wife the following day. After she left, he told police that, come to think of it, he knew Mrs Campbell well: ‘My wife told me that. She [Margaret] spoke to me on several occasions and called me Robin.’ On further questioning, he changed his story yet again and said he wasn’t sure.


Questioned about the notebook found at his home with the names, addresses and vehicle details, Jackson stated that every one of them was an IRA man. He had taken the names from court reports in the local papers, he said. He feared that, as a UDR man, any one of them might have shot him in the back. There is no evidence that the RUC checked the local papers to see if Jackson was lying. Thirty-five years later, the HET did check. Although five of the names were linked to the IRA, only one of the more than thirty remaining names had convictions at the time the notebook was found. Jackson claimed that the vehicle details were from suspect cars and taken from UDR files, but the details related to people as far away as Derry and County Meath. Jackson’s explanations did not add up. The HET comments that, had this elementary piece of detective work been done, it would have thrown doubt on Jackson’s veracity and the questioning of Jackson on this point and others is ‘disappointing’. The RUC did, however, charge him and he was remanded in custody.


Police, concerned that the case against Jackson was still weak, spoke to his employer and discovered yet another discrepancy. Jackson had told them his employer had broken the news to him about Pat’s death. The police discovered it was the other way round. Another witness claimed that he had seen Pat and Jackson talking two days before the murder. Both this account and the testimony of his employer could have allowed police to challenge Jackson’s honesty.


The police knew Jackson could not explain where he was at the time of the murder. He had also been identified by Margaret. He had broken down and made an admission to police about her recognising the ‘colour of every hair on the man’s head’ who had killed Pat. He had lied about how he found out about the shooting and had changed his story about knowing Margaret. Two officers, more senior in rank than the detective who prepared the file for the DPP, agreed he should be prosecuted and the papers were sent to RUC headquarters for final vetting. A detective inspector there concluded, against all the recommendations of the local police, that a prima facie case had not been built, as the ID evidence was ‘tenuous’. The inspector said he was ‘extremely doubtful’ whether the murder charge could be sustained beyond a preliminary examination in court.35


On 3 January 1974, the DPP wrote to the chief constable, saying ‘this case was discussed in conference this afternoon’.36 Those at the discussion included, the letter said, an RUC inspector, a superintendent and an official from the DPP’s office. They had decided the evidence was insufficient to support a charge of murder, which should be withdrawn. Margaret’s identification of Jackson at the parade had been too vague, they concluded. She had halted in front of him, moved on and then returned to him. She had burst out crying and left the room. The prosecution case was fatally flawed. A defence lawyer, it was argued, could have claimed that (while she was out of the room recovering from her flood of tears) police had coaxed her back to identify Jackson correctly. Jackson appeared before Belfast magistrates to allow the courts to strike out the murder charge. The charge of possessing ammunition at his home on 7 November (over and above his UDR allowance) was also dropped.


The DPP’s decision is open to question. The courts could have been allowed to decide. Instead, on 4 January 1974, Jackson walked free – the first of many occasions. Margaret Campbell continues to blame herself for the ‘mistakes’ she made at the ID parade. Despite the HET and many others reassuring her that she is not to blame, she holds herself culpable for the DPP’s failure to prosecute. ‘I feel I have failed my husband, my children and all those people Jackson killed after he murdered Pat,’ she says. She remains inconsolable and seems likely to carry a sense of guilt to her grave.37 No one else was ever arrested, let alone convicted, for Pat Campbell’s murder.


The HET Report concluded that the gunmen probably intended to kidnap Pat first before killing him, and that his actions in resisting were courageous. The report said that the UVF was responsible (despite the UFF/UDA claim) and the supposed motive, that Pat was an IRA man, is nonsense. Pat had no connection whatsoever to any paramilitary group. ‘This allegation was nothing more than a self-serving justification for those who perpetrated a sectarian murder,’ the HET Report states. A more likely motive was his prominence as a trade union leader and his standing within the local community. ‘Pat’s murder has all the hallmarks of a sectarian murder of a prominent Catholic community figure by loyalist terrorists.’38


The HET concluded that Margaret showed ‘exemplary courage and integrity throughout the harrowing experience of taking part in the identification process. Her conduct … cannot be faulted and she should never question herself around the ultimate outcome.’ On Jackson, the HET accepted that ‘His later notoriety, with the benefit of hindsight, raises suspicions about his involvement and gives rise to the concerns expressed by the family.’39


Pat’s murder set a pattern that was repeated in the string of other killings carried out by Mid-Ulster loyalists in the 1970s. The UVF would routinely claim that its latest victim was a ‘republican’ when, in reality, he or she was a soft target – a Catholic living in a rural area with no means of self-defence.


The Sterling SMG used in Pat’s murder was later used in a series of shootings, including an attempted double murder, for which Derek McFarland, at various times a member of three branches of the security forces, was convicted.r Jointly charged with McFarland in that attempted murder was Stuart Ashton, who was also convicted of a string of loyalist attacks,s one being an aborted pipe bombing of a house near Moy. UDR man Samuel McCartney was also charged in connection with that bombing.40 And so another deadly pattern emerges – an inextricable knot linking loyalists, their weapons and the UDR.


Margaret Campbell has kept faith with her husband. She has never given up trying to establish that Jackson was responsible for Pat’s murder. Despite her grief, she engaged with the HET. Her daughter, Donna, says she will pursue every avenue to prove Jackson was the killer and that the RUC was protecting him. Others speculate that it may have been at this early point in his career as a loyalist assassin that Jackson was ‘turned’ and became an RUC agent.


* * *


On an autumn morning near Aughnacloy, Francis McCaughey (aged thirty-three) was on his way to milk the family’s herd of cows. He drove to the milking shed daily to meet his brother Michael, who lived close by, to relieve their ageing parents, Sarah Ann and Edward, of this task. On this particular morning, 28 October 1973, Francis happened to get to the byre door before Michael. As he entered the shed, a bomb went off, knocking him to the ground and lacerating his legs. Michael was nearby and heard the blast. He saw smoke and sheets of corrugated iron from the shed flying through the air. He ran to help his brother. When he saw what the bomb had done, he went to call an ambulance and a priest.


Sarah Ann McCaughey had also heard the explosion and seen the smoke. She rushed to her son’s side. He was still conscious and said he felt cold. When Michael returned to his brother, Francis was being tended by his parents and neighbours, one of whom had put a pillow under his head to try to make him more comfortable. Another neighbour put his sweater over the stricken young man’s legs, while his wife, a nurse, gave first aid. Francis was taken to hospital in Dungannon, from where he was rushed to Belfast. His left leg was amputated, but on 8 November he died from his injuries and associated bronchopneumonia, having clung on to life for eleven days after the explosion.41
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His autopsy concluded that he had bruising of his brain from the blast as well as shattered legs, a dislocated elbow and other injuries. Initial RUC reports speculated that it could have been an IRA booby-trap bomb intended to kill patrolling soldiers. That was the version of events later given by a barrister acting for the Northern Ireland Office at the inquest. However, a letter sent to the PFC in April 2003 from a PSNI chief inspector states that the UFF/UDA was responsible. The bomb, made with sodium-chlorate-improvised explosives, had been placed just inside the door to kill or injure whoever opened it.


Shortly after the bombing, three suspects were arrested. One said Francis had bought a bit of land behind the local police station for use by the local GAA club and he had ‘heard’ this was the motive for the bombing. The suspect clearly disapproved of this, as the police notes show he remarked that the land was ‘in a loyalist area’. Newspapers speculated that the attack was an attempt to clear the few remaining Catholics out of a mixed-religion area.


A few weeks after the bombing that killed Francis, Secretary of State William Whitelaw banned the ‘Ulster Freedom Fighters’ (UFF), a flag of convenience for the UDA, but the UDA per se remained legal. Both the SDLP and the Catholic Church had been bringing pressure on Whitelaw to ban the UDA, but he refused, saying it ‘would drive the organisation underground, with a consequent decrease in intelligence about its activities. It would also involve the Army in possible confrontations with large sections of the Protestant population in areas where the UDA is strong, such as the Shankill and east Belfast, confrontation which the Army apparently wishes to avoid.’42


On 12 November, three car bombs exploded at Catholic-owned bars in Armagh city, and that evening loyalists also bombed Quinn’s Pub in Dungannon, injuring three people. A former UDR soldier, Arthur Roger Lockhart of Richhill, was convicted of planning routes and targets for the Armagh bombs. UDR man William Thomas Leonard admitted involvement in the bombing of Quinn’s Pub, Dungannon, but was never prosecuted.t


Outside Mid-Ulster, political developments were progressing. In mid-November, the UVF called a ceasefire. It said it wanted to pursue a political path. The ceasefire lasted forty-three days. On 21 November, the power-sharing Executive was declared, in the teeth of loyalist opposition (there was as yet no agreement on a Council of Ireland). Five days later, loyalists disrupted assembly proceedings at Stormont. The DUP and Vanguard, along with Harry West (a leading opposition UUP member) formed the United Ulster Unionist Council (UUUC), pledged to bring down power-sharing.


On 6 December 1973, at the British civil service staff college at Sunningdale in Berkshire, a deal was struck on the Irish dimension (the Council of Ireland) to accompany power-sharing. Four days later, the UDA and UVF – along with other loyalists – founded the Ulster Army Council to resist the Sunningdale proposals. But the Executive met on the last day of the year, calling for 1974 to be ‘The Year of Reconciliation’. These aspirations were to be dashed. ‘The Year of Blood’ would have been a more accurate title.








a Patrick Campbell’s last words, author interview with family.




b Power-sharing proposals providing for Catholics and Protestants to govern Northern Ireland together were agreed at talks held at the British Civil Service Training College at Sunningdale, Berkshire, on 9 December 1973.




c The United Loyalist Council comprised the UDA, the Loyalist Association of Workers and other loyalist paramilitary groups.




d Though officially renamed ‘Her Majesty’s Prison, Maze’ in late 1972, it was still colloquially called Long Kesh.




e Greenlee was arrested in follow-up searches after a £200,000 post office robbery in Portadown.




f John Somerville was also convicted of the murders of three members of the Miami Showband on 31 August 1975 and of the murder of Patrick Falls on 20 November 1974. See Chapter 12: Her Majesty’s Murderers.




g According to the Barron Report, 2003, ‘Information Received Concerning Certain Weapons’, the SMG was also used to attack the home of Thomas McAliskey at Coalisland, County Tyrone, the day before the Mullan killings.




h The .455 Smith & Wesson revolver was also used in two non-fatal attacks and in the killings of Daniel Hughes on 14 January 1974, James and Gertrude Devlin on 7 May 1974, Patrick Falls on 20 November 1974 and Owen Boyle on 11 April 1975 (five killings in six attacks).




i Clearly, even at this very early stage, the two priests believed loyalist violence had a political purpose.




j Sinclair was a farmer, loyalist, leading Orangeman and former B Special. See Chapter 12: Her Majesty’s Murderers.




k An attempted murder in Coalisland in May 1973, a gun-and-bomb attack on the Maghery Hotel in June the same year, the shooting of Patrick Falls outside Coalisland in November 1974, and the killing of Eugene Doyle and Arthur Mulholland at Hayden’s Bar, Pomeroy, in February 1975.




l Jackson was a leading loyalist and multiple murderer. There will be more about Jackson in later chapters, including in Chapter 12: Her Majesty’s Murderers.




>m Bardic lamps emit a strong light and were used at checkpoints by British soldiers, including the UDR




n Robert (Roy) Metcalfe was killed by the IRA on 18 October 1989.




o The IRA shot the RUC man dead in 1975.




p The HET Report into Patrick Campbell’s killing does not mention any other suspect. Wesley Somerville is named in Lost Lives as Jackson’s accomplice.




q The Sunday Times (London), 7 March 1999. Jackson was at that time already ‘Brigadier’ of the Mid-Ulster UVF, arming his unit from a raid he carried out in 1973 on the UDR armoury at Queen Street, Lurgan.




r The attempted murder of Marian Rafferty and Thomas Mitchell in February 1974. McFarland was an RUC Constable between May 1969 and October 1970, a Ministry of Defence police constable from July 1972 to October 1975 (when he was based at Castledillon, a base for British Army covert operations between Armagh and Portadown), and a UDR private from November 1975 to 1977, when he was dismissed for reasons unknown.




s Including the double murder of Patrick Molloy and Jack Wylie in a no-warning pub bomb explosion at Traynor’s Bar between Armagh and Moy on 19 February 1974.




t At the time of his admissions of involvement, Leonard was already in jail serving two life sentences for the shooting of James and Gertrude Devlin.
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